## ISSN 1008-505X ON 111-6996/S

## PLANT NUTRITION AND FERI

首页 期刊介绍 编 委 会 投稿指南 期刊订阅 联系我们 留 言 板 English

植物营养与肥料学报 » 2007, Vol. 13 » Issue (3):423- DOI:

研究论文 最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >>

外加碳、氮对黄绵土有机质矿化与激发效应的影响

吕殿青:张树兰:杨学云

西北农林科技大学资源环境学院 陕西杨凌712100

Effect of supplying C and N on the mineralization and priming effect of organic matter in loessial soil

Lü Dian-qing;ZHANG Shu-lan;YANG Xue-yun\*

College of Resources and Environment; Northwest Sci-Tech University of Agriculture and Forestry; Yangling 712100; China

摘要	参考文献	相关文章
----	------	------

Download: PDF (518KB) HTML OKB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

**摘要** 应用<sup>14</sup>C标记的葡萄糖和麦秸,<sup>15</sup>N标记的(NH<sub>4</sub>)<sub>2</sub>SO<sub>4</sub>和Ca(NO<sub>3</sub>)<sub>2</sub>对生黄绵土、菜园黄绵土土壤有机质的矿化与激发效应进行了研究。结果表明,外加有机质,特别是外加易分解的葡萄糖,和外加氮源,特别是外加(NH<sub>4</sub>)<sub>2</sub>SO<sub>4</sub>,对两种黄绵土土壤的有机质矿化与激发效应都有明显的促进作用,土壤有机质的矿化是高肥力菜园黄绵土高于低肥力生黄绵土,而有机质矿化的激发效应却是低肥力生黄绵土高于高肥力菜园黄绵土。外加有机质与外加N同时施入土壤时,外加N对外加有机质的矿化与激发效应同样有明显的促进作用,并发现外加有机质与外加N在促进土壤有机质矿化与激发效应过程中表现出正交互作用。激发效应对土壤肥力的更新和培养有积极作用。

关键词: 标记碳 标记氮 黄绵土 有机质矿化 激发效应 标记碳 标记氮 黄绵土 有机质矿化 激发效应

Abstract: The mineralization and priming effect of soil organic matter in Raw Loessial Soil(RLS) and Garden Loessial Soil (GLS) were studied using incubation method by adding glucose- $^{14}$ C,straw- $^{14}$ C,NH $_4$ - $^{15}$ N,NO $_3$ - $^{15}$ N.The results showed that added organic matter,especially the easy decomposing glucose, and added N,especially the NH4-N,could significantly stimulate the mineralization and the priming effect of soil organic matter in RLS and GLS. The mineralization rate of soil organic matter was much higher in GLS than in RLS. However, the rate of the priming effect was lower in GLS than in RLS. The added organic matter combined with N applied into soil, the added N could stimulate the mineralization and the priming effect of added organic matter. The interactions between added organic matter and added N under present experimental systems have been found and observed that the interaction values were positive and were much higher in RLS than in GLS. It is concluded that the priming effect of soil organic matter was benefit for the mineralization of soil organic matter and improvement of soil fertility.

Keywords:

## Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

## 引用本文:

吕殿青;张树兰;杨学云.外加碳、氮对黄绵土有机质矿化与激发效应的影响[J] 植物营养与肥料学报, 2007,V13(3): 423-

Lü Dian-qing; ZHANG Shu-lan; YANG Xue-yun. Effect of supplying C and N on the mineralization and priming effect of organic matter in loessial soil[J] Acta Metallurgica Sinica, 2007, V13(3): 423-

Copyright 2010 by 植物营养与肥料学报